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Però sí que li vull dir –i encara que ha fet un resum de tot allò 
que hem fet de manera genèrica, i després més concreta des 
de la conselleria– . . ., dir-li que les polítiques d’igualtat han 
sigut des del primer moment un dels objectius primordials 
del Consell, com ho demostren –i vosté ha dit alguna cosa–, 
la creació de la mesa per la igualtat laboral i salarial i contra 
la feminització de la pobresa o la signatura del pacte valen-
cià contra la violència de gènere, el segon pla d’igualtat per a 
acabar amb la discriminació entre homes i dones en la plan-
tilla de La Generalitat o el protocol de prevenció i actua-
ció davant l’assetjament laboral en l’administració de La 
Generalitat .

Concretament, des de la conselleria d’economia sostenible 
hem incorporat la transversalitat de gènere en la normativa, 
en el foment de la igualtat en l’àmbit de la contractació, en 
l’atorgament de les subvencions i ajudes mitjançant la intro-
ducció de clàusules de responsabilitat social i fomentant l’ús 
d’un llenguatge no sexista i inclusiu .

També en l’àmbit específic de l’ocupació, s’han implemen-
tat mesures específiques millorant les condicions de contrac-
tació de les dones, amb major import de la quantia de la 
subvenció i amb accions positives com a criteris de valora-
ció, com és el cas de les ajudes per al suport al manteniment 
del treball autònom de dones i el foment del treball autò-
nom . O, per exemple, es recolza o es dóna suport amb 2 .500 
euros a les persones aturades en general i 3 .000 en el cas de 
les dones .

A més, cal destacar l’atenció especialitzada i personalitzada 
que reben les dones víctimes de violència de gènere per a 
facilitar la seua inserció laboral mitjançant la xarxa de punts 
d’atenció del Servof .

En matèria laboral, en coordinació amb la inspecció de 
treball, s’han programat determinades actuacions, entre les 
quals destaquem l’eliminació de la discriminació laboral de 
l’assetjament sexual i per raó de sexe, control i seguiment 
dels plans d’igualtat i conciliació de la vida familiar i laboral .

Dir-li que en 2017 es van realitzar 867 actuacions i la previ-
sió per a 2018 és de 652 . A més, s’han signat tres convenis 
amb les organitzacions sindicals i empresarials més repre-
sentatives per al finançament d’activitats en matèria de 
prevenció de riscos laborals amb perspectiva de gènere .

Molt important també és l’estudi en matèria de salut laboral 
sobre les condicions ergonòmiques i psicosocials en el treball 
de les cambreres de pis, que ha realitzat l’Invassat i que és un 
referent en tot l’estat espanyol .

També he de dir-li que es va elaborar un estudi anomenat 
«Desigualtat, escletxa salarial i de gènere en la Comunitat 
Valenciana» .

El passat 27 de juliol també he de dir-li que es va signar un 
conveni amb la Federació d’Associacions de Dones Rurals, 
Fademur, dirigit al suport i promoció d’iniciatives emprene-
dores de les dones en l’àmbit rural mitjançant la realització 
de tallers de formació i la creació d’un banc d’experiències 
d’emprenedoria rural, per tal de la seua inserció sociolaboral .

Per concloure, en 2017 es va encetar la càtedra d’Economia 
Feminista . I, entre les seues actuacions, podem trobar 

diferents activitats de formació, investigació i difusió, diri-
gides a recolzar els principis de l’economia feminista com la 
recent celebració de l’escola d’estiu feminista, aquest juny 
passat .

Ens queda molt, però estem fent també molt des d’aquest 
govern . Per tant, necessitem seguir treballant en la mateixa 
línia per generar eixa igualtat per la qual tots, cada dia, estem 
lluitant .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor conseller .

Passem a la pregunta 1 .556, que formula el diputat Josep 
Nadal, del Grup Parlamentari Compromís, a la consellera 
d’agricultura .

Senyor Nadal, quan vullga .

El senyor Nadal Sendra:

Gràcies, senyora presidenta .

Benvinguda, senyora consellera .

El País Valencià és un dels grans exponents de l’agricultura 
a tot l’estat, tant per la importància estratègica com cultu-
ral i històrica . No debades disposa de vora cinc-centes vint 
mil hectàrees de cultius amb una producció de més de cinc 
milions dos-centes mil tones .

Per a mantindre i millorar estes dades, hem de procurar que 
l’activitat agrícola siga una activitat cada vegada més atrac-
tiva . Cal una intensa activitat investigadora i de millores en 
les tècniques i els processos agrícoles .

Per això, precisament, disposem de l’IVIA, l’Institut Valencià 
d’Investigacions Agràries, un ens fonamental i capdavan-
ter a l’estat . No debades és el centre de referència estatal 
en bacteris fitopatògens on està fent una intensa faena llui-
tant contra la Xylella i que participa de projectes i programes 
internacionals com el programa Horizonte 2020 de la Unió 
Europea contra la Xylella.

Cal ressenyar que la investigació per desenvolupar les tècni-
ques de cultiu i de producció animal, també és necessària 
per a millorar la vida de les nostres persones del camp i per a 
millorar les seues produccions .

Ahir mateix, en una de les seues línies estratègiques de 
treball, de l’IVIA, es presentava a Dénia el catàleg de varie-
tats tradicionals i d’interés agrari, una ferramenta fona-
mental per a conservar el nostre material genètic agrícola 
valencià i donar noves perspectives i valors afegits a les 
produccions agrícoles .

La investigació agrària, a més de ser un factor necessari 
per al manteniment de l’activitat agrària i, per tant, de tot 
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el sector agrícola enfront del canvi climàtic, juga un paper 
molt important en el canvi de model productiu . Però és que, 
a més, el paper dels organismes públics com l’IVIA, és fona-
mental per a garantir que els avanços arriben també als xico-
tets productors, més enllà de les patents imposades per les 
multinacionals .

És per això que li preguntem, senyora consellera, quines 
actuacions s’han fet i quines es pensen desenvolupar els 
pròxims anys en matèria d’investigació agroalimentària i 
quin és el paper que ha de jugar l’IVIA en aquesta situació . 
(Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor Nadal .

Consellera .

La senyora consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural:

Gràcies, presidenta .

Moltes gràcies, senyor Nadal, per la seua pregunta .

Com vosté sap i (inintel·ligible)  . . . el govern del botànic està 
impulsant un canvi de model productiu que ha d’estar basat 
en el coneiximent . L’àmbit agroalimentari, el nou model 
productiu ha de donar resposta a una necessitat bàsica i 
estratègica, com és l’alimentació amb una doble vessant .

D’una banda, garantir la producció d’aliments de qualitat 
sans i segurs i, d’altra banda, la producció necessàriament ha 
de ser econòmica, mediambiental i socialment sostenible . I, a 
més a més, amb la necessitat d’adaptar els sistemes produc-
tius a les conseqüències del canvi climàtic .

Quant al present, i gràcies a l’esforç del govern del botànic, 
la modernització, la planificació, reforç i estabilització del 
personal a l’IVIA, ha permés que ja tinga uns objectius clars i 
transparents fixats pel seu consell rector.

Són línies de treball per a donar respostes als reptes als quals 
ens enfrontem hui . Per citar, molt ràpidament, la millora 
vegetal i ramadera per a augmentar competitivitat i soste-
nibilitat del sector; la sanitat de les produccions, la diversi-
tat d’estes per a incrementar el seu paper en el desenvolu-
pament rural, fomentar la col·laboració i les sinergies amb el 
sistema científic i tecnològic nacional i internacional, així com 
les línies en gestió hídrica, agricultura ecològica, conservació 
de recursos genètics, reducció de la contaminació, economia 
circular o adaptació i mitigació al canvi climàtic, entre altres, 
que connecten amb els reptes de futur .

A més, estem facilitant la transmissió de coneiximents als 
productors, als llauradors i llauradores, i arreplegant les 
seues necessitats per mitjà de les estacions experimentals i 
del servei de transferència de tecnologia, amb més formació, 
divulgació i experiències innovadores com ara les explota-
cions pilot i els agricultors tutors . I, a més, estem d’aniversari . 

Hem de recordar i posar en valor els cent cinquanta anys 
d’investigació i experimentació públiques valencianes en 
agricultura, fet que celebrem enguany amb conferències, 
una exposició itinerant, jornada de portes obertes, jornades 
sobre el passat, present i futur de la investigació agroalimen-
tària, a les quals tots vostés estan convidats i convidades .

Quant al futur, en l’avantprojecte de llei per la generació de 
coneiximent i desenvolupament sostenible agroalimentari, 
que estem ultimant a la conselleria, proposem un nou marc 
d’investigació, innovació i transferència, i un sistema parti-
cipatiu que coordine la societat, els productors, els centres 
de recerca i l’administració dins d’una nova estratègia valen-
ciana agroalimentària .

Per descomptat, la nova llei consolida i reforça l’IVIA com 
el principal recurs de La Generalitat en la generació, capta-
ció i transferència del coneiximent agroalimentari, actua-
litza la seua regulació i la necessària adaptació als reptes 
socials i sectorials, i inclou una planificació estratègica de les 
seues activitats . Però serà una llei que va més enllà de l’IVIA 
perquè ja no parlem només d’agrari sinó d’agroalimentari; ja 
no parlem només de centres d’investigació sinó del sistema 
valencià de generació i transferència de coneiximent . I ja no 
parlem només de sector sinó també de societat, perquè els 
reptes de la investigació agroalimentària són els reptes als 
quals ens enfrontem com societat perquè estem parlant dels 
aliments que cada dia consumim i de les persones que els 
produïxen . Estem parlant dels nostres paisatges i de la nostra 
economia, i estem parlant de hui i d’un futur condicionat pels 
impactes del canvi climàtic i per la geopolítica del comerç 
mundial d’aliments .

Per això, l’aposta clara de la conselleria per recuperar l’IVIA, 
enfortir-lo i emmarcar-lo en un nou marc de generació i 
transferència de coneiximent que contribuïxca al canvi de 
model productiu i a la recuperació de l’agricultura valenciana .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Moltes gràcies, senyora consellera .

Si no tenen inconvenient avançarem la pregunta que havia 
de fer el senyor Emigdio Tormo en un altre ordre perquè la 
conselleria de justícia té un problema de trànsit i està a punt 
d’arribar . Aleshores, si no tenen inconvenient fem una altera-
ció de les preguntes perquè no decaiguen .

Aleshores, seria el senyor Emigdio Tormo, la pregunta 1 .449, 
del Grup Parlamentari Ciudadanos, el que farà la pregunta 
al Consell sobre mesures per al control de la fauna salvatge . 
I, com he dit abans, serà substanciada per la consellera 
d’agricultura i medi ambient .

Senyor Tormo .

El senyor Tormo Moratalla:

Gracias, señora presidenta .


